
سخنگوی وزارت امور خارجه: 
 در مراسم تشییع 

شهید نصرا... شرکت می کنیم
 آرمان ملی: سخنگوی وزارت امور خارجه اعلام کرد: 
از ایران در سطح عالی در مراسم تشییع شهید نصرا... 
شرکت می کنیم. وی در مورد مشکل به وجود آمده برای 
پروازهای ایرانی به لبنان اظهار داشت: درباره پرواز 
هواپیمای ایرانی به بیروت، ما مواضع خود را بیان کردیم 
و صحبت های خوبی بین وزیران خارجه ایران و لبنان 
بیان شد. گفته شد ۲ طرف نباید اجازه دهند طرف های 
ثالثی که خیر و صلاح ۲ کشور و منطقه را نمی خواهند، 
تأثیرگذاری بر مراودات ۲ کشور و سایر کشورها داشته 
باشند. وی افزود: گفت وگوها ادامه دارد و امیدواریم 
به یک راه حل معقول برسیم. اسماعیل بقایی در مورد 
روابط ایران و لبنان و مسائل پیش آمده در ارتباط با 
موضوع پروازها بین ایران و لبنان و برخی از دلایلی که در 
مورد این موضوع در رسانه ها منتشر شده است، گفت: 
روابط ما با لبنان روابط دوستانه است و تلاش داریم که 
این موضوع را از طریق ارتباطات خوبی که با لبنان داریم 
حل کنیم. مسائلی که در برخی از رسانه ها در مورد دلایل 

لغو پروازها منتشر شده است، توجیه کننده نیست. 
  ایران و آمریکا

سخنگوی وزارت خارجه درباره آخرین وضعیت روابط 
ایران و سوریه و اظهارات نماینده ویژه وزیر خارجه 
در غرب آسیا مبنی بر اینکه ما پیام هایی را به صورت 
غیرمستقیم از مقامات جدید سوریه دریافت کرده ایم، 
گفت: موضع ما در مورد سوریه مشخص و بدون تغییر 
است. باید سرنوشت مردم سوریه توسط مردم این کشور 
مشخص شود. در مورد مسائل دوجانبه نیز ما با دقت 
تحولات را رصد می کنیم، رفتار و عملکرد همه طرف ها را 
پیگیری می کنیم و در عین حال تعجیل نداریم و با توجه 
به عملکرد طرف های مقابل در مورد گام هایی که لازم 
است برداریم، تصمیم گیری می کنیم. سخنگوی وزارت 
خارجه در مورد برخی از گمانه زنی های رسانه ای مبنی 
بر اینکه محمد بن سلمان ولیعهد سعودی به دنبال 
میانجیگری بین ایران و آمریکا است خطاب به خبرنگار 
سوال کننده گفت: همان طور که شما اشاره کردید، در 
ح شده است و ما نیز  این زمینه گمانه زنی رسانه ای مطر
این گمانه زنی ها را از رسانه ها شنیده ایم. بقائی در مورد 
زمان برگزاری دور جدید گفت وگوهای ایران و سه کشور 
اروپایی بیان داشت: مدیران سیاسی وزارت خارجه 
سه کشور اروپایی و مقامات مسئول در اتحادیه اروپا با 
دوستان ما در وزارت خارجه »معاون سیاسی و معاون 
حقوقی« در تماس و رایزنی هستند. در مورد زمان و 
مکان دور جدید گفت وگوها در حال مشاوره و رایزنی 

هستیم.
  دو تبعه انگلیسی

بقائی در مورد بازداشت دو تبعه انگلیسی در ایران و 
دیدار سفیر انگلیس در ایران با آنها تصریح کرد: تا آنجا 
که به وزارت خارجه مربوط می شود ما از این موضوع 
مطلع هستیم و طبق عرف جاری، هماهنگی ها را برای 
دیدار کنسولی سفیر انگلیس در تهران با اتباع انگلیسی 
فراهم کردیم. سخنگوی دستگاه دیپلماسی ایران درباره 
کاخ سفید علیه برنامه  اظهارات مشاور امنیت ملی 
هسته ای ایران نیز اظهارکرد: حرف هایی زده می شود 
اما نکته مهم این است که جمهوری اسلامی ایران طی 
سه دهه گذشته با جدیت حقوق و تعهدات خود را طبق 
NPT و موافقتنامه پادمان در نظر داشته است. وی ادامه 
داد: هر آنچه که به عنوان برنامه صلح آمیز هسته ای ایران 
در حال انجام است، بر اساس حقوق غیرقابل تفکیک 
ایران انجام شده و در این خصوص هیچ  سستی به 

خودمان راه نخواهیم داد.
  ترامپ درمقابل بریکس

نیز  بریکس  علیه  ترامپ  تهدیدهای  درباره  بقائی 
گفت: شکل گیری نهادهای بین المللی و سازمان های 
کشورهای  دقیق  ارزیابی  اساس  بر  چندجانبه 
تاسیس کننده آن صورت می گیرد و با توجه به منافع 
جمعی که قبل از جمع شدن در چارچوب این نهادها 
برای خود متصور هستند. لذا قرار نیست که یک سازمانی 
به قوت و استحکام بریکس که سال هاست منافع اعضای 
خود را تامین کرده و فرصت و مجمعی برای تعامل بین 
کشورهای عضو فراهم کرده، به خاطر تحولات بین المللی 
کشورهای عضو با شناخت  دچار مشکل شود. قطعا 
منافع خود و اهمیت چندجانبه گرایی، امروز مهم تر از 
سال های گذشته به مسیر همکاری خود ادامه خواهند 
داد. سخنگوی وزارت امورخارجه در مورد روابط ایران 
ح شده در ارتباط با  و چین و برخی اظهارنظرهای مطر
مشکلات ایجاد شده در مورد خرید نفت ایران از سوی 
چین و فشارهای آمریکا در این زمینه به پکن که نفت 
ایران را خریداری نکنند، بیان داشت: روابط چین و 
ایران هم از حیث تاریخی و هم از حیث منافع متقابل 
ک نظر در حوزه های مختلف روابطی است که  و اشترا
ما در موردش می توانیم با اطمینان صحبت بکنیم. 
سخنگوی وزارت امورخارجه درباره رایزنی تلفنی پوتین 
و ترامپ و گفت وگو در مورد برنامه هسته ای ایران ادامه 
کراتی  داد: به جهت اینکه روسیه بخشی از روند مذا
منتهی به برجام بود و هم به عنوان کشوری که عضو 
دائم شورای امنیت است، در دستورکار گفت وگوها قرار 
داشته است. وی درباره تهدیدهای نخست وزیر رژیم 
صهیونیستی علیه ایران گفت: در یک دنیای ایده آل که 
کمیت قانون مبنای عمل و برخورد جامعه بین المللی  حا
باشد، قطعا این نوع تهدیدها به منزله نقض فاحش 
اصول و اهداف منشور ملل متحد است و گوینده این 
سخنان و بیان کننده چنین تهدیدی باید در سطح 
بین المللی مورد مواخذه قرار بگیرد. سخنگوی وزارت 
گروسی مدیرکل  امور خارجه درباره اظهارات رافائل 
آژانس که گفته زمان برای رسیدن به توافقی به منظور 
مهار برنامه هسته ای ایران رو به پایان است، اظهارکرد: 
تکرار می کنم که مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
باید در چارچوب وظایف و مسئولیت های این نهاد 

به عنوان یک نهاد فنی، نظر بدهد و کنش داشته باشد.

 آرمان ملی- حمید شجاعی: شرایط جامعه امروز به نحوی 
که با آن  گر امروز از هر کسی نسبت به مشکلاتی  که ا است 
مواجه هستیم پرسیده شود همگان به یک مساله مشخص 
و واحد اشاره خواهند کرد و آن هم بحث مشکلات اقتصادی 
و معیشتی در جامعه است. جامعه نیز به طور طبیعی و خواه، 
ناخواه به روال گذشته تا کنون این مشکلات و گرانی ها را از چشم 
دولت می بیند و سویه همه انتقاداتش به سمت دولت است. 
حال اینکه اساسا برنامه دولت از ابتدای روی کارآمدن گرانی و 
گران سازی نبوده و مسعود پزشکیان نیز در قامت رئیس جمهور 
کید داشته که باید شرایط را به نحوی مهیا  همواره به این نکته تا
کنیم که فشار کمتری به مردم  آید و مردم متحمل فشارهای 
بیشتر نشوند. اما رشد تصاعدی و لجام گسیخته نرخ ارز، سکه 
و طلا باعث شده تا به هر نحوی اختیار کار تا حدی از دست 
ج شود. چنانکه چندی پیش همتی وزیر  مسئولان امر خار
خ ارز از  اقتصاد در خصوص این مساله گفته بود که در مورد نر
فرزین رئیس بانک مرکزی سوال کنید. در چنین شرایطی اما 
بهارستان نشینان نگاه دیگری دارند و معتقدند که تغییر در 
راس وزارت اقتصاد می تواند شرایط را بهبود شرایط اقتصادی 
مساعدتر نماید. از همین رو نیز به دنبال استیضاح عبدالناصر 
همتی وزیر اقتصاد هستند تا به زعم خود شرایط را تغییر دهند. 
کامران غضنفری نماینده تهران در مجلس از طرح سوال خود 
از همتی درباره FATF خبر داد. وی با بیان اینکه حدود ۳۰ تن 
از نمایندگان طرح سوال از وزیر اقتصاد را امضا کرده اند، گفت: 
  FATF محور این سوال درباره اصرار وزیر اقتصاد بر پیوستن به«
است این در حالی است که آمریکا و اسرائیل متمایل به پذیرفتن 
FATF از سوی ایران هستند. آقای همتی توضیحاتی ارائه کرد 
اما جواب های وی برای بنده و برخی از سوال کنندگان قانع کننده 
نبود. بر اساس آیین نامه داخلی مجلس وزیر اقتصاد باید برای 
ارائه توضیحات به جلسه علنی بیاید و پیرامون محورهای سوال 
پاسخ دهد.« این در حالی است که نمایندگان جلسه غیرعلنی 
در مورد وضعیت بازار ارز با رئیس جمهور خواهند داشت و آنطور 
که عباس پاپی زاده عضو هیات رئیسه مجلس، گفته این جلسه 
با حضور آقای پزشکیان رئیس جمهور، فرزین رئیس بانک مرکزی 
و همتی وزیر اقتصاد برگزار خواهد شد. استیضاح وزیر اقتصاد 
در دستور کار کمیسیون اقتصادی است و مطالبه تعداد زیادی 
از نمایندگان به شمار می آید. لذا جلسه غیرعلنی سه شنبه 

تحت تاثیر استیضاح خواهد بود. 
 نگاه سیاسی به اقتصاد

 اینکه مجلس حق دارد از ابزار نظارتی خود استفاده کند 
در جای خود درست و محفوظ؛ اما به عقیده عده ای نگاه 
سیاست زده و بعضا سیاسی به مسائل اقتصادی را نمی توان 
چندان قابل قبول دانست. اتفاقی که در ماجرای جنجال بر 
سر استیضاح وزیر اقتصاد شاهد و ناظر هستیم. پرسش اینجا 
است؛ مجلسی ها که خود انتقادات زیادی به عملکردشان 
وارد است؛ امروز که مثل داعیه دلسوز تر از مادر برای بحران 
ارزی و اقتصادی همتی را به زیر تیغ تیز استیضاح می کشند 
چرا در دولت گذشته که شرایط اقتصادی وقت بسیار بغرنج و 
کارآمدی ها اذعان  نابسامان بود و خود مجلسی ها به برخی نا
داشتند در همان ماه های نخست تن به استیضاح وزرای 

اقتصادی دولت سیزدهم ندادند؟ چنانکه شامگاه یکشنبه 
شاهد مناظره ای بین احمد جانجان کارشناس اقتصادی و مالی 
با جبار کوچکی نژاد نماینده رشت در مجلس و موافق استیضاح 
وزیر اقتصاد بودیم که احمد جانجان خطاب به نماینده مجلس 
اظهار داشت: »می گفتند به اندازه یک بادمجان به دولت 
سیزدهم وقت دهید، حالا همان وقت را هم نداده اند و دنبال 
شفتالو هستند. چرا وقتی گوشت از ۱۰۰ هزار تومان شد ۷۰۰ هزار 
کره بد است، چرا خودتان  گر مذا تومان صدای شما درنیامد؟ ا
کره کردید ؟ چرا در مجلس یکبار لپ وزیر نیروی  با آمریکا مذا
شهید رئیسی را به خاطر قطعی برق نکشیدید؟« همین است 
کم  که گفته می شود نگاه سیاسی بر مجلس نسبت به دولت حا
است. در همین راستا آرا شاوردیان عضو کمیسیون اقتصادی 
کنش نشان داد و با بیان  مجلس هم به طرح استیضاح همتی وا
اینکه نمی توان وزارت اقتصاد را به تنهایی مسئول رفع تمامی 
مشکلات اقتصادی درنظر گرفت، گفت: تأثیر منفی تحریم ها 
و رفتارهای سیاست خارجی بر وضعیت اقتصادی کشور قابل 
کتمان نیست. بانک مرکزی، وزارت تعاون، صمت، امورخارجه و 
دیگر وزارت خانه ها نیز برای حل مشکلات اقتصادی مسئولیت 
دارند. شرایط و تنها چند ماه پس از آغاز کار دولت به صلاح 
نیست، بر ضرورت اعطای فرصت به دولت برای رفع اشکالات 
کید کرد و افزود: باید در فضای همدلی مشکلات را رفع نموده  تأ

و بهبود شرایط را ممکن کنیم. 
 پشت پرده استیضاح

عده ای از نمایندگان از همان زمان معرفی عبدالناصر همتی 
به عنوان گزینه تصدی وزارت اقتصاد مخالفت آشکار خود را با 
او اعلام کردند و نه تنها رای اعتمادی به او ندادند بلکه از زمان 
تشکیل دولت نیز انتقاداتی را نیز به عملکرد وزیر اقتصاد وارد 
آورده اند. مشکلات اقتصادی درست، اینکه دولت باید فکر 
عاجل و چاره سازی برای حل مشکلات اقتصادی کند به جای 
خود؛ اما اینکه این موضوع دستاویزی برای تسویه حساب 

با همتی قرار داده شود امر مطلوبی نیست. چنانکه برخی 
نمایندگان به این مساله اشاره کرده اند. فتح ا... توسلی نماینده 
کبودرآهنگ می گوید: »ما در حوزه اقتصاد مشکلاتی داریم و 
وزارت اقتصاد به تنهایی مقصر نیست. حتما وزارتخانه های 
دیگر و تیم اقتصادی دولت به شکلی موثر هستند و مسائل 
که  بین المللی هم در این ماجرا نقش دارد. اینطور نیست 
بگوییم فقط وزارت اقتصاد موثر است، اما مجلس با توجه به 
وضعیت اقتصادی که مطالبه مردم است، وزیر اقتصاد موظف 
به پاسخگویی است. وزیر به تنهایی پاسخگوی شرایط فعلی 
گر نتواند نمایندگان را قانع کند به این  اقتصادی کشور نیست اما ا
معناست که نتوانسته توجیه لازم را در حوزه ماموریت های خود 
به مردم ارائه کند.« محمدمهدی شهریاری نماینده بجنورد نیز 
استیضاح وزیر اقتصاد را سیاسی دانست و اظهارکرد: »نمایندگان 
دو گروه هستند. برخی سیاسی تصمیم می گیرند اما برخی از 
افرادی که جناح مقابل آقای همتی هم هستند معتقدند که 
برای عملکرد آقای وزیر خیلی زود است که بخواهیم تصمیم 
بگیریم. خیلی از مسائل اقتصادی و نوسانات ارز ربطی به وزیر 
اقتصاد ندارد.« باید منتظر موضع دولت در این خصوص بمانیم 

که نگاه مجلسی ها را چگونه تحلیل و بررسی می کنند. 
 تولید و ثبات اقتصادی

 عبدالناصر همتی  وزیر امور اقتصادی و دارایی نوشت: »با 
حضور دو روزه در کنفرانس »چالش ها و فرصت های بازارهای 
« در شهر العلای عربستان، با ۹ نفر از وزرا، رؤسای  نوظهور
پول  بین المللی  صندوق  و  توسعه ای  و  مرکزی  بانک های 
هماهنگی، همفکری کرده و توافقات خوبی برای توسعه روابط 
اقتصادی با کشورهای منطقه انجام شد. سه شنبه نیز با حضور 
در مجلس به سؤالات نمایندگان محترم پاسخ و ابهامات ایشان 
را ان شاءا... رفع خواهم کرد. رشد تولید و ثبات اقتصاد کشور و 
شادابی و رونق بازار سرمایه درگرو همدلی و  وفاق بین مسئولان 

در قوای مختلف است.«
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»آرمان ملی« تلاش مجلس برای کنارگذاشتن وزیر اقتصاد از دولت را بررسی می کند

بهانه اقتصادی برای استیضاح سیاسی 
   جلسه غیرعلنی با حضور پزشکیان و همتی                همتی: پاسخگوی سوالات نمایندگان خواهم بود

 آرمان ملی- سیاوش پورعلی: اعتراضات و تجمعات 
قانونی یکی از راه های بهبود کیفیت حکمرانی است زیرا 
تنها در این صورت است که نظام حکمرانی می تواند بدون 
واسطه صدای شهروندان را بشنود و بدون ایجاد دوقطبی و 
حاشیه های تلخ به مردم اجازه گفت وگو دهد. فضای گفتمانی 
در ادوار اخیر رونق چندانی ندارد و باتوجه به آمار مشارکت در 
انتخابات ریاست جمهوری اخیر می توانیم بگوییم که آنچه 
فاصله دولت و مردم نامیده می شود افزایش بیشتری داشته 
است. قانون اساسی در اصل ۲۷ به خوبی وضعیت تجمعات 
را تشریح کرده است ولی خوانش های متفاوت و البته امنیتی 
کردن فضای اعتراضات و تجمعات باعث شده از این ظریف 
نمی توانیم استفاده کنیم. بعد از اعتراضات ۱4۰۱ و عدم توجه 
به اعتراضات، چالش های بسیاری را به وجود آورد و باعث 
شد دولت چهاردهم برای تلطیف فضای جامعه، لایحه ای 
را در این مورد به بهارستان ارسال کند ولی با گذشت چند 
سال این مورد هنوز به  سرانجام نرسیده است. روزگذشته 
رئیس کمیسیون امورداخلی در مورد آخرین وضعیت این 
لایحه در بهارستان گفت: »امسال فرصت بررسی آن نیست و 
سال آینده در دستور کار بررسی در صحن مجلس قرار خواهد 
گرفت. در این مورد با یکی از تحلیلگران سیاسی مصاحبه ای 
کرده ایم او معتقد است که برای تسهیل امور باید اختیارات 
تجمعات و اعتراضات را به احزاب و تشکلات صنفی بسپارند. 

در ادامه این گفت وگو را می خوانید. 
 تجمعات و پویایی جامعه

 کمال  پیرموذن ، نماینده ادوار مجلس شورا و تحلیلگر 
کنش به سرانجام بحث تجمعات و  مسائل سیاسی در وا
کید بر اینکه اعتراضات  اعتراضات قانونی در سطح شهرها و با تا
قانونی می توانند موجب پویایی جامعه شوند، به  خبرنگار 
»آرمان ملی« می گوید: »طبق قانون اساسی ره آورد انقلاب 
محسوب می شود. اعتراضات و تجمعات براساس اصل ۲۷ 
همین قانون مگر در شرایط خاصی، برای همه شهروندان 
آزاد است. با بهره گیری از ظرفیت قانون اساسی باید محل 
مناسبی را که مورد نظر مقامات امنیتی و ایمنی است را در 
اختیار شهروندان قرار بدهند، تا مردم حقوق و مطالبات 
ح کنند. مسئولان در این صورت است که به  خود را مطر
مشکلات و خواسته های ملت پی   می برند. این مورد نه تنها 

در جوامع دموکراتیک از ارزش بالایی برخورد است بلکه 
همواره در کشوری مانند ایران وجود داشته ولی متاسفانه 
با امنیتی کردن فضای اعتراضات و تجمعات به آنچه می باید 
نرسیدیم. مجلس شورا هم همواره در این مورد بحث می کند 
ولی آنچه مسلم شده اینکه هنوز اهمیت رسمیت دادن به 
اعتراضات شهروندان به خوبی برای برخی درک نشده است. 
توجه داشته باشید که اعتراضات و تجمعات از الزامات حقوق 
که در آرمان های  شهروندی محسوب می شود، حقوقی 
جمهوری اسلامی هم وجود دارد ولی خوانش های مختلف 
و تصمیمات محدود توسط یک طیف خاص باعث شده 
کلیت نظام حکمرانی را مقصر بدانند. در  تا شهروندان 
ح ها و لایحه هایی در حوزه  دولت های گذشته همواره طر
حقوق شهروندی و ساماندهی اعتراضات ارائه شده ولی 
آنچه باید بگوییم اینکه هنوز بحث تجمعات و اعتراضات 
قانونی به انتهای خود نرسیده است موضوعی که شاید بیش 
کنون مجلس به دنبال آن است  از بسیاری از موضوعاتی که ا
اولویت دارد. این تحلیلگر مسائل سیاسی با ارائه پیشنهادی 
برای چگونگی آسان  شدن اعتراضات و تجمعات قانونی در 
سطح کشور ادامه می دهد: »اصل ۲۷ قانون اساسی به خوبی 
حدومرزهای اعتراضات را مشخص کرده است و با این وجود 
الزامی به قانون جدید احساس نمی شود ولی آنچه بیش 
از سایر موارد باید مورد نظر گرفته شود اینکه در این حوزه 
می توانیم از ظرفیت های احزاب و تشکلات قانونی استفاده 
کنیم و به جای اینکه جَو را امنیتی و پلیسی کنیم اختیارات 
برگزاری این تجمعات را بر عهده احزاب و تشکلات بگذاریم 
گر تخلفی شد آنها باید پاسخگو باشند. در این صورت  و ا
می توانیم شاهد پویایی احزاب و تشکلات صنفی باشیم. 
توجه داشته باشید که این مورد می  تواند عاملی باشد که در 

آینده شاهد کاهش فاصله دولت و ملت باشیم.«
 تجمعات و نیاز به قانون

، رئیس کمیسیون امور داخلی کشور  محمدصالح جوکار
و شوراها، با اشاره به اصل ۲۷ قانون اساسی که برگزاری 
تجمعات را آزاد در نظرگرفته است مگر اینکه مخل اسلام و 
امنیت کشور محسوب شود و با بیان اینکه درباره نحوه برگزاری 
تجمعات و راهپیمایی ها، قانونی دقیقی وجود ندارد، گفت: 
»وقتی اعتراضاتی به برخی از مسائل در شهرهای مختلف 

انجام می شود، این اعتراضات به نحوی است که فاصله بین 
اعتراض و اغتشاش در آن مشخص نیست. برای ساماندهی 
تجمعات و راهپیمایی قانون نویسی در این باره ضروری است. 
در مجلس یازدهم، دولت قبل، درباره نحوه تشکیل تجمعات 
و راهپیمایی ها لایحه ای به مجلس ارائه داد و مجلس نیز 
طرحی در این باره نوشته بود که برخی از مفاد لایحه دولت 
ح مجلس ادغام شد. از ابتدای مجلس دوازدهم  در طر
ح مجلس و لایحه دولت درباره تجمعات  موضوع تلفیق طر
در دستور کارگروه مربوطه قرار گرفت و برخی از مواد آن در 
این کارگروه تصویب شده تا پس از بررسی و تصویب نهایی 
در کمیسیون، در صحن مجلس بررسی شود. دو نگاه به این 
موضوع وجود دارد. نخست موضوع اخذ مجوز از نهادهای 
مربوطه برای انجام تجمعات و راهپیمایی ها است«. او در 
همین مورد اضافه می کند: »موضوع دوم اطلاع رسانی به 
دستگاه های مختلف برای برگزاری راهپیمایی و تجمع 
است که در کمیسیون این موارد مطرح است. البته در آینده 
کدامیک از آنها به تصویب خواهد  مشخص خواهد شد 
ح به موضوع  رسید. همچنین در بخش هایی دیگر این طر
تجمع اشخاص حقیقی و حقوقی اشاره شده است که باید 
۲۰ روز پیش از انجام تجمع به فرمانداری ها یا بخشداری ها 
اعلام کنند و فرمانداری ها و بخشداری ها می توانند در شورای 
تامین با حضور نهادهای اطلاعاتی، امنیتی و اجتماعی، این 
موارد را بررسی کرده و نظر خود را اعلام کنند. توجه داشته 
باشید که مسئولیت برگزاری تجمعات طبق این طرح بر عهده 
برگزارکننده است. همچنین امنیت بیرونی راهپیمایی و تجمع 
بر عهده فراجا است و این موارد به صورت تفکیک شده در 
طرح ارائه شده است. اما در مجموع با تصویب این طرح در 
مجلس و تایید توسط شورای نگهبان، قطعا موضوع تجمعات 
و راهپیمایی ها ساماندهی خواهند شد.« جوکار درباره زمان 
بررسی طرح نحوه برگزاری تجمعات و راهپیمایی ها در صحن 
مجلس ادامه داد: »با توجه به اینکه در ماه اسفند موضوع 
بررسی بخش دوم لایحه بودجه ۱4۰4 در دستور کار صحن 
است، امسال فرصت بررسی آن نیست و سال آینده در دستور 
کار بررسی در صحن مجلس قرار خواهد گرفت. اما قطعا بررسی 
و تصویب این طرح موضوع اعتراض و اغتشاش را در تجمعات 

تفکیک خواهد کرد.«

 »آرمان ملی« در گزارشی بررسی می کند

  اعتراضات آزاد بهانه وفاق با جامعه
        پیرموذن: مدیریت تجمعات را به احزاب و تشکلات بسپاریم

پزشکیان و اعضای دولت رئیسی 
علی آبادی درحال خروج؟

 یکماه دیگر تا به پایان رسیدن سال ۱4۰۳ باقی 
مانده است، سالی که پر از اتفاقات و رخدادهای 
شهادت گونه  درگذشت  از  سیاسی،  عجیب 
و غیرمنتظره رئیس دولت سیزدهم تا روی 
کارآمدن دولت وفاق مسعود پزشکیان. دولتی 
که به تعبیر پزشکیان برآمده از کارشناسان برای 
حل مشکلات اقتصادی و سیاسی کشور است 
اما ماحصل این دولت هنوز نتوانسته است 
گر چه  دست به اقدامات اقتصادی بزرگی بزند. ا
نقش بزرگ تحریم ها و عدم پیوستن به FATF را 
نمی توان نادیده گرفت اما گویا حضور برخی از 
کارآمدی خود را نشان  افرادی که پیش از این نا
داده بودند، در دولت چهاردهم به چالش های 
اخیر قوت بخشیده است. از همان روزهای 
ابتدایی فصل پاییز تا به الآن بحران ناترازی ها 
گاز و  و خاموشی های مکرر برق، قطع شدن 
خطوط تلفن همراه هنگام قطعی برق، بالارفتن 
دولت  گریبان  سکه  و  دلار  قیمت  لحظه ای 
پزشکیان را گرفته است و حال این سوال مطرح 
اتفاقات  این  مقصر  کسانی  چه  که  می شود 

هستند؟
  از سمیه به نیایش

 عباس علی آبادی، یکی از راه یافتگان دولت 
که  سیزدهم به دولت مسعود پزشکیان بود 
از وزارت صمت به وزارت نیرو آمد. از همان 
برای حضور در  نام علی آبادی  که  روزهایی 
ح  سکانداری ساختمان بزرگراه نیایش مطر
شده بود، کارشناسان از روزهای سخت او در 
این وزارتخانه روایت می کردند. پیش بینی که 
خیلی زود به حقیقت پیوست. علی آبادی که 
سابقه معاونت وزیر نیرو در امور برق و انرژی را 
هم در کارنامه دارد، در طول وزارت خود در این 
وزارتخانه نتوانسته است از تجریبات گذشته 
خود استفاده کند و دچار اشتباهات محاسباتی 
بزرگی شده است. از تابستان تا به الآن قطعی 
برق به یک معضل برای مردم و مسئولان تبدیل 
شده است، البته تا پایان مردادماه این دولت 
سیزدهم با ریاست موقت محمد مخبر بود که 
سکان امور اجرایی کشور را در دست داشت. با 
این حال در همان روزهای ابتدای روی کارآمدن 
دولت چهاردهم، علی آبادی طی توصیه عجیب 
خطاب به مردم گفت: »به جای کولر از پنکه 
استفاده کنید. راهکار وزیر نیرو در مقابل کاهش 
هزینه های قبض برق مردم با انتقادات شدیدی 
همراه شد، خاصه آنکه برخی بر این باور بودند 
وزیر نیرو خبر ندارد که پنکه هم با برق کار می کند. 
، کمبود سوخت و قطعی  اما با شروع فصل پاییز
برق، منجر به تشکیل کمپین »دو درجه کمتر« 
شد. در این کمپین ابتدا مسعود پزشکیان و 
سپس اعضای دولت او، مقابل دوربین حاضر 
شدند و با هدف مصرف بهینه و تأمین سوخت 
زمستانی مردم را به حضور در این پویش دعوت 
کردند و حتی کارگروهی برای قطعی دو ساعته 
مردم در روز نیز تشکیل شد. این قطعی ها 
دستمایه حملات طیف تندرو و مخالف دولت 
به پزشکیان و دولت او شد که آنها توانایی کنترل 
و مدیریت سوخت نیروگاه ها را ندارند. به نوشته 
خبرآنلاین امیرحسین ثابتی، نماینده تهران 
نیز در تاریخ ۲ دی ماه خطاب به وزیر نفت 
اظهارکرد: »ترک فعل وزارت نفت تا الان قطعی 
ک نژاد باید جواب دهد وگرنه باید  است، آقای پا
استیضاح شود«. علت بخشی از قطعی برق و گاز 
نتیجه تغییرات اتوبوسی مدیران وزارت نفت در 
اول دولت است. علیرضا سلیمی، نماینده تهران 
کنش به آن در شبکه  در مجلس دوازدهم، در وا
اجتماعی ایکس نوشت: »حالا که دیگه واتساپ 
و گوگل پلی رفع فیلتر شد و خیال دولت راحت! 
لطفا مشکل قطعی برق و پرواز کهکشانی دلار 
را حل کنید. تو را به خدا با چیز دیگری حواس 
ما را پرت نکنید« اما مخالفان دولت درحالی 
پزشکیان و عملکرد کابینه او را در ماجرای قطعی 
برق زیر سوال می برند که انگشت اتهام را از دولت 
سیزدهم و کوتاهی دولتمردان رئیسی در پرکردن 
ذخایر گازوئیل نیروگاه ها دور کنند. چنانچه 
اظهارات فاطمه مهاجرانی، سخنگوی دولت 
درباره میزان ذخایر موجود گازوئیل گواه این 
ادعاست، ذخایر گازوئیل برای نیروگاه ها باید در 
پنج ماه ابتدای سال آماده سازی و پر شود، طبق 
اعلام وی در اول شهریور ۱4۰۳ میزان ذخایر 
موجود گازوئیل 4۰ الی 4۵ درصدِ زمان مشابه 
در سال ۱4۰۲ بود، به عبارتی مخازن گازوئیل ما 
حدود 4۰ الی 4۵ درصدِ سال گذشته پر است. با 
این حال خیلی زود کمپین »دو درجه کمتر« به 
شکست منجر شد و مسعود پزشکیان از مردم 
عذرخواهی کرد. پزشکیان با اعتراف اشتباهات 
علی آبادی در این باره گفت: »گفته بودند باید 
از آبان گاز قطع شود، با مدیریتی که صورت 
گرفت از خطر و بحران قطعی گاز گذشتیم. به 
هر حال هزینه ای برای آن پرداخت کردیم که 
دلمان نمی خواست مازوت بسوزانیم و وزیر 
گر دو ساعت خاموشی بدهیم  نیرو گفته بود ا
مشکل حل می شود اما محاسبه درست نبود و 
گر یک روز هم خاموشی  متوجه شدیم که حتی ا
می دادیم مشکل حل نمی شد«. با وجود اعتراف 
پزشکیان درباره اشتباهات در خاموشی های 
برق، در چند روز گذشته مجددا قطع برق منازل 
شروع شده و سه شنبه )۲۳ بهمن( هم قطع 
کنش های  برق در مناطق مختلف تهران با وا
زیادی مواجه شد. شرکت توانیر در پیامکی که 
ارسال کرد کمبود سوخت نیروگاه ها را عامل 
خاموشی  ها در تهران عنوان کرد، اما وزارت نفت 
در اطلاعیه  ای ادعای وزارت نیرو را تکذیب کرد. 
پاسخ وزارت نیرو نیز به اطلاعیه وزارت نفت 
اختلافات میان این ۲ وزارتخانه را آشکار ساخت. 


